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گزارش

بع��د از روي کار آم��دن دولت تدبير و اميد و اتفاقاتي 
که در سطوح بين المللي رخ داد و به خصوص پس از 
پذيرش توافق نامه برجام، درهاي بسته صنعت بيمه 
به سمت بازارهاي جهاني گشوده شد. شرکت هاي 
بيم��ه گ��ر ايراني ک��ه پيش از اين با دور زدن قوانين 
ظالمانه تحريم و با س��ختي هاي خاص خود در اين 
بازار فعاليت مي کردند فرصت پيدا کردند تا با امضاي 
توافقات و تفاهم نامه هاي متعدد در سطح بين المللي 
نيز فعاليت داش��ته باش��ند. شما به عنوان رييس کل 
بيمه مرکزي تا چه اندازه اين فرايند بين المللي شدن 
را ب��ه نف��ع صنعت بيم��ه مي دانيد و ديدگاه دولت در 

اين خصوص چگونه است؟
  ب��دون وج��ود بازاره��اي مالي جامع و تکامل يافته 
نمي ت��وان قدم هاي محکمي براي توس��عه کش��ور 
برداش��ت. ببينيد، از س��ه هزار ميليارد دلار ريس��ک 
نهفته در مجموعه هنگفت س��رمايه گذاري خاص 
کشور فقط هزار ميليارد دلار آن تحت پوشش بيمه 
قرار دارد. دلايل مهمي باعث شده بخش عظيمي از 
سرمايه کشور تحت پوشش بيمه نباشد و علي رغم 
ظرفيت هاي بالاي صنعت بيمه، تقاضا براي پوشش 
بيمه ۳۰ درصد ريسکها است براي نمونه مي توان به 
سهم۱۳درصدي تعداد بيمه بدنه خودرو ۱۱درصدي 
بيمه آتش س��وزي منازل مس��کوني و ۱۴ درصدي 

بيمه هاي عمر اشاره کرد.
در ح��ال حاضر س��هم منطقه من��ا از بيمه هاي عمر 
۲۵ درص��د و در جه��ان ح��دود ۶۰ درصد اس��ت که 
خوشبختانه در کشور ما نيز طي دو سال گذشته به 
خاط��ر توج��ه مردم به آتيه خود و خانواده ش��ان ۷۰ 
درصد رشد داشته است، از طرفي رشد بيمه ۴.۵ برابر 
رشد توليد ناخالص ملي طي بيست سال گذشته است 
اين پتانسيل بالاي صنعت بيمه را نشان مي دهد که 
مي توانيم با سرعت بيشتري از رشد توليد ملي حرکت 
کنيم. بازار بيمه کشور ما فضاي بکري براي سرمايه 
گذاري خارجي است و تا کنون با شرکت هاي طراز 
اول اتکايي جهان مذاکرات خوبي داشتيم و تمايل 

زيادي براي فعاليت در بازار ايران داشتند.
��� درب�اره تواف�ق نامه برجام و نقش آن در 
تسهيل این روابط بين المللي در حوزه بيمه 

هم بگویيد؟
 بعد از برجام روابط خوبي بين صنعت بيمه کش��ور 
و ش��رکت هاي بيمه اروپايي ش��کل گرفت و براي 
اولين بار در سال گذشته مجوزپوشش بيمه عمر به 
يک بيمه اتکايي آلماني داده شد و امسال هم براي 
ريسک هاي فاجعه اميز پوشش هاي لازم از شرکت 
اتکايي فرانس��وي گرفته شده است.در همين راستا 
دو تقاض��ا از ش��رکت هاي بيم��ه ايتاليايي و آلماني 
براي خريد بخش��ي از س��هام ش��رکت هاي بيمه را 
در دس��ت بررس��ي داريم و مذاکرات جدي را شروع 
کرديم و تصميم دولت هم بر اين اس��ت که س��هم 
دولت در دو ش��رکت بيمه آس��يا و دانا واگذار شودکه 
زمينه خوبي براي سرمايه گذاري خارجي را فراهم 

آورده است. 
اما در ماه هاي اخير برخي عهدشکني ها و تهديدات 
آمريکا را شاهد هستيم، آيا اين تحرکات مي تواند بر 
قراردادهاي بين المللي بيمه اي اثر منفي بگذارد؟

 طب��ق ق��رارداد ي که با اروپايي ها داريم تنها چيزي 
ک��ه مي توان��د در قراردادهاي بيم��ه اي اثر بگذارد، 
تحريم هاي اتحاديه اروپا و سازمان ملل است آنهم 
ب��ا رعايت ش��رايطي که تعيي��ن کرديم ؛ غير از اين 
هيچ تحريم ديگري روي قرارداد ما اثر نمي گذارد. 
بيمه يک امر بين المللي اس��ت، ولي توزيع گس��ترده 

آن مهم تر است.
ش��ما زماني که يک پروژه بزرگي را بيمه مي کنيد، 
بايد بتوانيد ريسک آن را در همه جهان توزيع کنيد؛ 
بر اين اساس، اگر کسي نتواند کار را با پوشش هاي 
اتکايي بين المللي کامل کند، عملا س��وخت کاري 
تان افزايش پيدا مي کند. بعد از توافق برجام مذاکرات 
خوب��ي را ش��روع کردي��م؛ البته در زم��ان تحريم ها 
توانس��تيم ريس��ک ها، را پوش��ش دهيم، اما خطر 
س��ر جاي خود باقي مانده بود. اخيرا توانس��تيم به 
توافقات خوبي با بيمه گرهاي بزرگ اتکايي برسيم؛ 
ب��ه هرحال بيم��ه بايد بتواند در حوادث فاجعه اميز و 
پروژه ه��اي بزرگ، بيم��ه اتکايي بدهد و اين اتفاق 
افت��اد و ب��راي اولين بار ۲۰ درصد اين ريس��ک ها را 
به يک ش��رکت بيمه اتکايي داديم. س��اير شرکت ها 
ه��م آمده اند و مذاک��ره مي کنند و اين مبنايي براي 
همکاري شده است. بنابراين من بعيد ميدانم اتفاقي 
بيفت��د و قطع��ا فرايند هم��کاري همين طور ادامه و 
توس��عه پي��دا مي کند. فک��ر مي کنم در صنعت بيمه 
بعداز برجام گشايش هاي خوبي شده است ولي هنوز 
کامل نيست وتا رسيدن به شرايط ايده آل منطقايک 

مقدار زمان لازم است. 
البت��ه اي��ن را ه��م بگويم که قب��ل از تحريم ها نيز 
مش��کلاتي در مراودات بين المللي داش��تيم و آن 
اينکه فشارآمريکا همواره وجود داشته است. خيلي 
از موسسات بزرگ به ما RATING )رتبه( نمي دهند 
چراکه وقتي در بيمه ها رتبه بين المللي وجود نداشته 
باش��د، نمي توان در س��طح بين الملل کاري انجام 
داد. اي��ن موض��وع ربط��ي به برج��ام و ... هم ندارد. 
بلک��ه بخاطر تصميم��ات و اقدامات خصمانه دولت 
امريکاست و ما نتوانستيم اين مشکل را حل کنيم، 
اين مشکل براي الان هم نيست حتي در دهه ۷۰ هم 
که در بيمه مرکزي بودم، اين مشکل وجود داشت و 
علي رغم مکاتبات فراواني که داشتيم نتوانستيم آن 
را حل کنيم. چون عمده س��هامداران موسس��ه هاي 

رتبه بندي آمريکايي هستند.
صنعت  ش�ما م�رد "خصوصي س�ازي" ���
بيم�ه لق�ب گرفته ای�د. بع�د از پایان دوره 
اول فعالي�ت ش�ما در صنع�ت بيمه، پروژه 
آزادسازي تعرفه ها کليد خورد و مشکلاتي 
هم در شيوه هاي رقابتي پدید آمد که به نظر 
مي رسد صنعت بيمه هنوز با آثار و نتایج آن 
دست و پنجه نرم مي کند. در این خصوص 

چه نظري دارید؟
 در دوره اي که من در صنعت بيمه نبودم آزادسازي 
انجام شد و نرخ ها آزاد شد ولي من با آن نحوه آزاد 
کردن نرخ ها خيلي موافق نبودم؛ مي دانيد که براي 
عرضه هر چيزي به بازار، اول بايد بازار تکامل يافته 
داش��ته باش��يد. يکي از وظايف بيمه مرکزي هم اين 
اس��ت که اول س��ازو کار بازار اصلاح شود بعد اجازه 
رقابت داده ش��ود. وقتي اين موضوع رعايت نش��ود 
تبديل مي ش��ود به رقابت هاي ناس��الم آنهم بدون 
توجه به آثار و عواقب اينطور رقابت ها و شايد يکي 
از دلاي��ل زي��ان ده ب��ودن برخ��ي از بيمه ها، همين 
رقابت هاي ناسالمي بود که در چند سال گذشته وجود 
داشت. الان هم متاسفانه برخي از بيمه ها کماکان 
درحال رقابت ناس��الم هستند. ولي چون آزادسازي 
يک کاراصولي است نمي خواهيم وارد نرخ گذاري ها 
شويم چراکه اگر بخواهيم دخالت کرده و نرخ تعيين 
کنيم يعني به عقب بر گشتيم، از همين رو تلاشمان 
بر اين اس��ت که با سياس��ت هاي ارشادي و جلسات 
متع��دد، بيمه ه��ا را به اصلاح ترغيب کنيم. ولي اگر 
در مواردي مش��اهده کنيم که رقابت ها نامناس��ب و 
غيرفني است حتما تذکر داده و ورود خواهيم کرد.کما 
اينک��ه ت��ا الان هم به خيلي از بيمه ها تذکر داده ايم. 
من فکر مي کنم مسير به سمت بهتر شدن است.در 
خصوص موضوع رقابت هاي ناس��الم هم بايد اين 
نکت��ه را بگوي��م که در برخ��ي جاها که بحراني بود 
مثل شخص ثالث، بيمه مرکزي جدي ايستاد و اجازه 
نداد رقابت مخرب انجام ش��ود، در برخي رش��ته ها 
مانند درمان نيز جدي ايس��تاديم و بيمه ها در حال 
کنترل هستند، ولي در برخي رشته ها متاسفانه اين 

رقابت ها وجود دارد.
اهال�ي صنعت بيمه اعتق�اد دارند دوران  ���
جدید ریاس�ت کلي ش�ما بر بيمه مرکزي 
ی�ک اص�ل انکارناپذی�ر دارد و آن ه�م 
موضوع نظارت اس�ت، دليل اینهمه تاکيد 
ب�ر بخش ه�اي نظارت�ي بيم�ه را توضيح 

مي دهيد؟
مس��اله نظارت ماموريت اصلي بيمه مرکزي اس��ت 
که در قانون تاس��يس به ش��کل مشخص و برجسته 
نسبت به آن تاکيد شده است. در واقع فلسفه وجودي 
بيمه مرکزي همين موضوع نظارت بر شرکت هاي 
بيمه اي و چگونگي فعاليت آنهاست. تداوم حمايت 
بيم��ه مرکزي از ش��رکت هاي بيم��ه به عنوان يک 
اصل هميش��ه پابرجاس��ت اما درکنار اين حمايت به 
تشديد نظارت هاي مالي و فني اعتقاد داريم. نظارت 
ب��ر صنع��ت بيمه جزو وظاي��ف حاکميتي بوده و به 
عه��ده بيم��ه مرکزي اس��ت و ما ب��ا اقدامات انجام 
ش��ده و س��از و کارهاي جديدي که طراحي کرده ايم 
در مس��ير نظارت مطلوب ق��رار داريم. تلاش براي 
توسعه و بهره برداري کامل از سامانه "سنهاب" براي 
مکانيزه کردن امور داخلي در سطح صنعت بيمه در 
دس��تور کار قرار گرفته اس��ت و توس��عه آن قطعا به 
تکميل فرايند نظارت بيمه مرکزي بر ش��رکت هاي 
بيمه منتهي خواهد ش��د. به منظور ش��فاف س��ازي، 
رفاه مردم و انتخاب شرکت بيمه مناسب اطلاعات 
توانگري مالي ش��رکت هاي بيمه در س��ايت بيمه 
مرکزي قابل دسترس��ي اس��ت. سامانه هاي نظارت 
بر ذخاير، سرمايه گذاري و نظارت بر عمليات اتکايي 
ش��رکت هاي بيمه طوري طراحي و عملياتي ش��ده 
است که با درج و ارسال اطلاعات از طرف شرکتهاي 
بيم��ه، گزارش مغايرتها و تخلف��ات آئين نامه  هاي 
مربوط در سامانه سنهاب استخراج و به شرکت هاي 

بيمه اعلام مي شود. 
بيمه هاي زندگي و فاصله کشور ما با استانداردهاي 
بين المللي همواره از دغدغه هاي جدي ش��ما بوده 
اس��ت. چه در س��يزده س��ال نخست رياست کلي بر 
بيمه مرکزي و چه در دو سال اخير، موضوع افزايش 
ضريب نفوذ بيمه مرکزي را با حساس��يت بس��ياري 
دنبال کرديد. آينده بيمه هاي عمر در کشور و شرايط 

فعلي آن را چگونه مي بينيد.
آنچه مسلم است بيمه هاي عمر در کشور ما شرايط 
چندان مطلوبي ندارد اما دورنماي خوبي را براي آينده 
اين رشته بيمه اي پيش بيني مي کنم. خوشبختانه 
با تلاش ش��رکت هاي بيمه و اس��تقبال روزافزون 
مردم از پوش��ش هاي بيمه اي، صنعت بيمه رش��د 
حدود ۲۰ درصدي در شش ماهه اول سال را تجربه 

کرده اس��ت. با رش��د ۲۰ درصدي حق بيمه ها نسبت 
به ش��ش ماهه اول س��ال گذشته مجموع حق بيمه 
توليدي در ش��ش ماهه اول س��ال جاري به حدود 
۱۶۶ هزار ميليارد ريال رس��يده اس��ت. شرکت هاي 
بيمه در نيمه اول امس��ال با فروش ۲۲ هزار ميليارد 
ريال بيمه عمر، رش��د ۳۵ درصدي اين بيمه نامه را 
در ش��ش ماهه اول نس��بت به شش ماهه مشابه در 
سال گذشته تجربه کردند. توسعه بيمه هاي عمر در 
هر کش��ور نش��ان دهنده برنامه ريزي دولت و مردم 
براي رفاه آينده اس��ت و در حال حاضر نيز سياس��ت 
اصل��ي بيمه مرکزي صرفا اعطاي پروانه فعاليت به 
شرکت هاي بيمه تخصصي و با اولويت شرکت هاي 

بيمه زندگي است.
از دغدغه هاي  مساله "اقتصاد مقاومتي" ���
جدي مقام معظم رهبري اس�ت وایش�ان 
باره�ا در دیدار با کارگزاران نظام نس�بت 
ب�ه آن تاکي�د کرده اند. بيمه مرکزي در این 
مس�ير ت�ا چه اندازه حرکت ک�رده و به چه 

موفقيت هایي دست یافته است؟
اقتص��اد مقاومت��ي يک موضوع ص��رف اقتصادي 
نيس��ت و لايه ه��اي اجتماع��ي و فرهنگي نيز دارد. 
در گفتگوه��اي قبل نيز ب��ه صراحت اعلام کرده ام 
ک��ه صنعت بيمه را مظهر اقتصاد مقاومتي مي دانم. 
صنعت بيمه بس��تر خوبي براي توس��عه پيدا کرده و 
اي��ن آرامش مديون تلاش ها و قانونمداري فعالان 
صنعت بيمه است، چرا که صنعت بيمه با جلوگيري از 
سوخت ملي، به توسعه اقتصاد ملي کمک مي کند. در 
اقتصاد مقاومتي اصل بر گسترش روابط با دنيا بوده 
بر اين مبنا سياست اصلي نه ترک روابط با کشورهاي 
ديگر و نه ايجاد اقتصاد رياضتي است. حمايت از توليد 
داخلي و کارآفريني از اهداف مهم اقتصاد مقاومتي 
اس��ت و صنعت بيمه اين پتانس��يل را داردکه باارائه 
پوشش هاي بيمه اي مناسب براي توليدات داخلي 

در مسير تحقق اين هدف گام بردارد
صاحبنظ�ران و فع�الان صنع�ت بيم�ه،  ���

اص�لاح قان�ون بيمه ش�خص ثال�ث را از 
بزرگترین دس�تاوردهاي اقتصادي دولت 
تدبي�ر و اميد ارزیابي کرده اند. اصلاح این 
قان�ون ت�ا چه اندازه براي بيمه گران و بيمه 

گذاران مفيد بوده است؟
بيمه شخص ثالث که حجم زيادي از پرتفوي صنعت 
بيمه را به خود اختصاص داده بود، مشکلات زيادي 
به همراه داش��ت اما خوش��بختانه در س��ال ۱۳۹۵ 
اصلاح��ات لازم در اي��ن قانون اعمال و قانون جديد 
بيمه شخص ثالث تصويب شد. بيمه مرکزي نقش 
موث��ري در تدوي��ن، پيگيري و تصويب قانون جديد 
و تلاش براي تدوين آيين نامه هاي مرتبط با آن در 

موعد قانوني مش��خص ش��ده داشت. با اجراي اين 
قانون کساني که در حادثه رانندگي آسيب مي بينند، 
ب��ه ح��ق و حقوق خ��ود در کوتاه ترين زمان ممکن 
مي رسند و مقصران حادثه نيز چنانچه عمدي در کار 
آنان نباشد يا از ساير قوانين و مقررات تخطي نکرده 
باشند، “بري الذمه” محسوب شده و تمامي تکليف 
بيمه اي آنان بر عهده شرکت هاي بيمه خواهد بود. در 
واقع با اجراي اين قانون، هيچ مقصر حادثه اي زندان 
نمي رود. در اين قانون، ضمانت هاي اجرايي لازم و 
کافي ديده ش��ده و بس��ياري از ابهامات و خلاء هاي 
متع��دد قانون��ي آن در موضوعات حقوق و تعهدات 
بيمه گر و بيمه گذار برطرف شده و اصلاح معيارهاي 
تعيين حق بيمه، تأثير س��وابق رانندگي و بيمه اي، 
تس��هيل ش��رايط در پرداخت خس��ارات و همچنين 
ام��کان مقابل��ه با تقلبات بيم��ه اي، توجه به کارکرد 
بازدارندگي قانون و پيشگيري از تخلفات رانندگي، 
رفع بسياري از موانع و نواقص موجود و تعيين تکاليف 
نهادها و دستگاههاي ذيربط و وضع مقررات کيفري 
در اين قانون مورد توجه قرار گرفته است. همچنين 
مش��کل خريد الحاقيه درمقاطع ابتدايي هر س��ال و 
مسأله “تعدد ديات” نيز حل شده و در هر دو زمينه 
شرکتهاي بيمه و يا صندوق تأمين خسارتهاي بدني 
مس��ئول جبران ش��دند. در تدوين آيين نامه مربوط 
به ماده ۱۸ اين قانون تلاش ش��ده س��وابق رانندگي 
و همچني��ن ملاحظ��ات اجتماعي چون رايج بودن 
اس��تفاده از وس��يله نقليه در تعيين ساختار تعرفه حق 
بيمه مدنظر قرار گيرد تا نرخ هاي حق بيمه منصفانه 
تر شود. در تدوين آيين نامه مربوط به مواد ۳۰ و ۳ 
اين قانون نيز تلاش شده، ضمن توجه به ملاحظات 
فن��ي، ابهام��ات و خلاء هاي مقرراتي موجود در اين 
خص��وص ت��ا حد امکان مرتفع و حقوق متقابل زيان 

ديدگان و شرکت هاي بيمه مد نظر قرار گيرد.
ب�ا توج�ه ب�ه این نکت�ه ک�ه جنابعالي از  ���
چهره هاي مطرح اقتصادي کش�ور هستيد 
و در دو ح�وزه بان�ک و بيم�ه تجارب عملي 
درخشاني دارید و با در نظرگرفتن تحولات 
اخي�ر در عرصه س�ود بانک�ي، تا چه اندازه 
س�رمایه گ�ذاري در صنع�ت بيم�ه را قابل 

دفاع مي دانيد؟
ببينيد.همانگونه که گفته شد بدون وجود بازارهاي 
مال��ي جام��ع و تکام��ل يافته نمي ت��وان قدم هاي 
محکمي براي توس��عه کش��ور برداش��ت. بازار بيمه 
کش��ورمان فض��اي بک��ري براي س��رمايه گذاري 
خارجي و داخلي به حساب مي آيد. نگاهي به گزارش 
مجامع شرکت هاي بيمه نشان مي دهد که سرمايه 
گذاري در اين عرصه سودآوري مناسبي در پي دارد 
که با بزرگتر ش��دن کيک صنعت بيمه و راه اندازي 

شرکت هاي بيمه تخصصي و راه اندازي رشته هاي 
جديد بيمه اي ، سرمايه گذاران شرايط بهتري را هم 
تجرب��ه خواهند کرد. صنعت بيمه، نقش مرکزي در 
اقتصاد جهاني ايفا مي کند، شرکت هاي بيمه، مردم 
و ش��رکت ها را در انتقال ريس��ک پشتيباني مي کنند 
ضم��ن آنک��ه بيمه گران همانند س��اير موسس��ات 
سرمايه گذار، سرمايه گذاران مهم بلند مدت هستند. 
بنابراين مجموعه اي از اس��تانداردهاي گزارشگري 
مالي، مي تواند منافع س��رمايه گذاران ش��رکت هاي 
بيمه را تضمين کند. بعد ار تحريم ها در صنعت بيمه 
ش��اهد تحولات خوبي در عرصه روابط بين المللي 
براي سرمايه گذاري در شرکت هاي بيمه و تعامل با 
آن ها هستيم و اين نياز به تطبيق گزارشگري مالي بر 
اساس استاندارهاي بين المللي را بيشتر مي کند. البته 
طبيعت کسب و کار شرکت هاي بيمه موجب مي شود 
بيمه گران و سرمايه گذاران در شرکت هاي بيمه در 
معرض بسياري از ريسک ها قرار گيرند، اما با اجراي 
مطلوب اس��تانداردهاي مالي جهاني سلامت مالي 
بيم��ه گران تضمين مي ش��ود، اين موضوع نيازمند 
انعکاس به موقع و ش��فاف ريس��ک هاي بيمه اي و 
تغييرات آن است تا تاثير مناسبي بر اقتصاد جهاني 
بگ��ذارد. بنابراي��ن صورت هاي مالي ش��رکت هاي 
بيمه نيازمند انعکاس شفاف ريسک هاي بيمه اي و 

تغييرات آن و رويه هاي خاص حسابداري است.
در کشور ما حدود ۷۰ درصد دارايي هاي شرکت هاي 
بيم��ه از مح��ل تعهدات بيم��ه اي آنها که به عنوان 
ذخاير فني محسوب ميشود، تامين مي شود. حال با 
توجه به اينکه سهم بازار بيمه زندگي در کشور ۱۴ 
درصد بوده و ذخيره رياضي قابل توجهي نسبت به 
ساير ذخاير فني ما نيست، قاعدتا با توجه به برنامه 
شش��م و تدابيري که انديشيده شده سهم تعهدات و 
ذخاي��ر بيم��ه افزايش مي يابد و اين افزايش موجب 
مي شود تا سهم و وزن استاندارد خاص بيمه اي در 

مقايسه با استاندارد هاي عمومي بيشتر شود
در روزه�اي اخير ک�ه نهادها، ارگان ها و  ���
مردم درگير مصيبت زلزله کرمانشاه بودند 
بيم�ه مرکزي ضمن کمک و همچنين ابراز 
همدردي با بازماندگان حادثه یک حرکت 
زیربنای�ي را ه�م آغ�از ک�رد و حضرتعالي 
طي یادداش�تي به موضوعات مهمي اشاره 
کردید، اگر ممکن اس�ت به موارد مهم آن 
اش�اره کنيد و ضرورت تاس�يس صندوق 

بيمه حوادث طبيعي را یادآور شوید؟
حرف من همان است که در آن يادداشت هم مطرح 
کرده ام و بازخواني آن خالي از لطف و فايده نخواهد 
بود. طبيعي است در روزهاي اوليه حادثه همه مردم 
و نهادها و ارگان ها به امر امداد و نجات مشغول شدند 
و نيازهاي اوليه زلزله زدگان را برآورد س��ازند ولي 
بعد از فرونشستن تلاش هاي امداد و نجات موضوع 
تأمين مالي خس��ارت هاي ناش��ي از زلزله موضوع 
اصلي و مهم کش��ور خواهد بود. وام بلاعوض، وام 
ک��م بهره و کمک ه��اي مختلف نهادها مورد بحث 
و بررس��ي قرار مي گيرد اما همه اينها مي توانس��ت با 
پوش��ش کاف��ي بيمه اي به موق��ع تأمين و پرداخت 
شود. حادثه زلزله کرمانشاه نه اولي است و نه آخري 
خواه��د ب��ود. بايدتجربه ديگر کش��ورهاي جهان را 
براي کمک گرفتن از نظام بيمه اي، در دس��تور کار 
کشور قرار دهيم. در کنار مقاوم سازي ساختمان ها 
و نظ��ارت دقيق بر س��اخت وس��ازها ب��راي رعايت 
اس��تانداردهاي ايمني زلزله، ارائه بيمه نامه مستقل 
زلزل��ه يک ضرورت اس��ت. لايح��ه “صندوق بيمه 
حوادث طبيعي” که توس��ط بيمه مرکزي پيش��نهاد 
ش��ده س��ال ها بين صنعت بيمه، دولت، مجلس و 
ش��وراي نگهبان در حال رفت و برگش��ت اس��ت و 
تقريباً به نتيجه نهايي نزديک شده و بايک هماهنگي 
دولت، مجلس و ش��واري نگهبان ش��کل گيري آن 
قابل انجام اس��ت. تأس��يس اين صندوق نظير آنچه 
در ترکيه، ژاپن، آمريکا و چند کشورزلزله خير ديگر 
انجام گرفته اس��ت انقلابي در بيمه زلزله کشورمان 
خواهد بود و مش��ارکت صنعت بيمه، دولت و مردم 
در ارائه پوشش بيمه اي اجباري و اختياري را براي 
ح��وادث طبيع��ي فاجعه اميز به ب��ار خواهد آورد. در 
حال حاضر با توجه به وضعيت خريد بيمه اختياري 
زلزل��ه نمي ت��وان انتظاري بيش��تر از آنچه که وجود 
دارد از پوش��ش هاي بيمه زلزله داش��ت، بيش از ۸۵ 
درصد واحدهاي مس��کوني بيمه آتش س��وزي را به 

عن��وان بيم��ه اي که در برگيرنده بيمه زلزله اس��ت، 
ندارند. تجربه نش��ان داده اس��ت در کشور ما اجباري 
کردن برخي از بيمه ها درتوس��عه و اس��تفاده ازآن 
نقش داشته است. بيمه هاي شخص ثالث، حوادث 
راننده، عمرکارکنان دولت، حوادث دانش آموزي و 
درم��ان از جمل��ه مواردي اس��ت که با نوعي از اجبار 
همراه بوده و در کش��ورمان رواج يافته اس��ت و در 
حال حاضر بيش از ۷۰ درصد پرتفوي بيمه ها را در 
بر مي گيرد. در قانون تشکيل صندوق بيمه حوادث 
طبيعي دونوع بيمه پايه اجباري و تکميلي اختياري 
تعريف ش��ده اس��ت که ش��امل حوادث زلزله، سيل، 
طوفان، صاعقه، سنگيني برف، رانش زمين، ريزش 
کوه و سونامي مي شود. حق بيمه پايه و تعهد بيمه گر 
پايه - که صندوق خواهد بود - توسط شوراي عالي 
بيمه تعيين مي شود و سطح زير بناي واحد ها تأثيري 
در تعهد بيمه گر و حق بيمه پايه ندارد از اين رو اين 
واحده��ا مي توانند بيم��ه تکميلي حوادث طبيعي را 
نيز از شرکت هاي بيمه بازرگاني خريداري کنند. در 
اين قانون نحوه اخذ پوشش اتکايي از بيمه مرکزي 
و بازار جهاني بيمه به وضوح مش��خص ش��ده است. 
ناگفته پيداست که در اين شرايط پرداخت خسارت 
حق طبيعي بيمه گذاران اس��ت و پرداخت خس��ارات 

وارده منتي بر آنان نخواهد بود.
البت��ه اي��ن نکته را هم اضافه کنم که بلافاصله پس 
از وقوع زلزله به ش��رکت هاي بيمه اعلام کردم که 
تمامي خس��ارات در اس��رع وقت و بدون تش��ريفات 
معمول به بيمه گذاران پرداخت شود که خوشبختانه 
ش��رکت هاي بيمه با حض��ور در محل حادثه ضمن 
انجام وظايف قانوني و حرفه اي خود از هيچ کمکي 

به بازماندگان اين حادثه تلخ، فروگذار نکردند.
در سال هاي اخير، هميشه وزراي اقتصاد  ���
وع�ده داده ان�د که عوارض بر صنعت بيمه 
لغ�و ی�ا تعدیل ش�ود ولي تاکن�ون این امر 
محقق نش�ده اس�ت. بس�ياري از دس�ت 
اندرکاران صنعت بيمه وضع این عوارض 
را غي�ر منطق�ي و کمرش�کن مي دانند و از 
س�وي دیگ�ر وزارت بهداش�ت و ني�روي 
انتظامي ک�ه دریافت کنن�دگان اصلي این 
ع�وارض به ش�مار مي روند گلایه هایي در 
خصوص روند پرداختي آن دارند. به اعتقاد 
ش�ما در ای�ن خصوص بای�د چه راهکاري 
اتخ�اذ ش�ود ک�ه هر س�ه ضلع ای�ن مثلث 

رضایت داشته باشند؟
بيمه گران بايد بتوانند با س��رعت، دقت، س��هولت به 
صورت منصفانه تعهدات خود را به انجام برس��اند.

در اين راس��تا بيمه مرکزي، وزارت اقتصاد و س��اير 
بخش هاي دولتي، مجلس و قوه قضائيه بايد کمک 
کند تا محيط کس��ب و کار ش��رکت هاي بيمه بهبود 
يابد و آنها بتوانند درمحيطي آرام، تخصصي و حرفه 
اي آرامش و اطمينان خاطر را براي مردم به ارمغان 

بياورند.
وضع عوارض نامتعارف و متعاقب آن انحراف منابع 
صنعت بيمه از تامين مالي خسارت هاي بيمه شدگان 
منطقي نيس��ت. بايد تسلط نگاه صرف اجتماعي به 
بيمه در نزد برخي تصميم گيران اصلاح شود و نگاه 
اقتصادي و اجتماعي توأمان مدنظر باش��د. در حال 
حاض��ر کل ع��وارض صنعت بيمه معادل ۱۴ درصد 
است در حالي که سود خالص شرکت ها از ۳درصد 
فراتر نمي رود. در خصوص ش��يوه هاي هزينه کرد 
دستگاه هاي دريافت کننده عوارض بايد تاکيد کنم 
که بيمه مرکزي در اين زمينه فقط ناظر بر عملکرد 
اين هزينه هاست و بايد گزارش اقدامات را به مقامات 
ناظر گزارش کند. مقرر ش��ده اس��ت که هر س��ه ماه 
يکبار گزارش در خصوص هزينه کرد اين عوارض 

به کميسيون اقتصادي داده شود. 
وزارت بهداش��ت س��الانه ب��ه ۳۰۰ ت��ا ۳۳۰ه��زار 
مجروح رس��يدگي مي کند که ۸۰ درصد آنها نيز در 
بيمارستانهاي دولتي بستري شده اند. بنابراين وزارت 
بهداشت، قاعدتا عوارض دريافتي خود را هزينه کرده 
و اخيرا نيز به حوزه نظارت گزارش داده اند، اما نيروي 
انتظامي تاکن��ون گزارش��ي در خصوص هزينه کرد 

عوارض به بيمه مرکزي نداده است.
اين در حالي اس��ت که مس��ئولان ارش��د اقتصادي 
کشور معتقدند وضع عوارض از آغاز با هدف سرويس 
دهي بهتر به مصدومان حوادث و همچنين اصلاح 
نقاط حادثه خيز و در نهايت کاهش تلفات جاده اي 
صورت پذيرفت و به همين خاطر حق مسلم دولت 
و صنع��ت بيم��ه اس��ت که بدانند اي��ن منابع در چه 
مس��يري هزينه مي ش��وند.اگر انحرافي در هزينه ها 
مش��اهده ش��ود قطعا بايد براي حذف اين عوارض 

تدابيري اتخاذ شود.
از هر چه بگذریم سخن رسانه ها خوشتر  ���
اس�ت. کارشناس�ان رس�انه اي شما را در 
ليس�ت مس�ئولان ارشد رس�انه اي حوزه 
اقتصاد قرار داده اند. چقدر نقش رسانه ها 
را در پيشبرد اهداف بيمه اي خود و همکاران 

تان موثر مي دانيد؟
توس��عه پايدار اقتصاد کش��ور در گرو نقش آفريني 
هر چه بيش��تر رسانه هاس��ت. اين اصلا شعار نيست 
چرا که رس��انه ها در هزاره س��وم نقش ويژه اي در 
پيشبرد اهداف عالي اقصاد هر کشوري ايفا مي کنند. 
سطح اعتماد اجتماعي نسبت به هم يکي از عوامل 
مهم در توس��عه کش��ور است که رسانه ها مي توانند 
ب��ا اط��لاع رس��اني صحيح و حرف��ه اي اعتماد را به 
جامعه برگردانند و سرمايه اجتماعي را تقويت کنند، 
ه��دف صنع��ت بيمه ايجاد آرامش و امنيت و کمک 
به رفاه مردم در هنگام حوادث است و هرچه در اين 
حوزه بيش��تر اطلاع رس��اني شود، تعداد افرادي که 
از مزاياي بيمه اس��تفاده مي کنند در جامعه افزايش 
مي يابد. خوش��بختانه تعامل صنعت بيمه و رسانه ها 
در س��ال هاي اخير به بالاترين حد ممکن رس��يده 
اس��ت و اکن��ون صنعت بيم��ه ديگر يک صنعت بي 

رسانه و بي صدا نيست.

گفتگو با رييس کل بيمه مرکزي :

صنعت بيمه يک صنعت بي صدا نيست


